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L'opinió deis pares

Entrevista a JOSEP REAL
President de FAPA (Federació Provincial d'Associacions de Pares
d'Alumnes de Valencia)

Tomas Josep LLopis

P.-En primer 1I0c, ¿quina valora
ci ó en fa la Federació del Projecte
per a la Reforma de l'Ensenyament
presentat pel Ministeri?

R.-Nosaltres, després deis debats
que he m realitzat , hem constatat
unáníme rnent la necessitat de la Re
forma del Sistem a Educat iu. Malgrat
l 'indubtable avanc que s 'ha produit
els darrers anys, ex isteixen deficién
cies en el nostre sistema edu catiu a
tots els nivells :

- Educac ió infantil : concepci ó
de «guarde ria», amb manca de con 
t inguts educatius i personal no qua
lif icat. Manca de places.

- EGB (molt especialment al ci
cle superior) : programes sobrecarre
gats de cont inguts i poc adaptats a
les necessitats deis alurnnes , impar
t it s per professors deficientment
fo rmats i recolzats . Problemes per
assolir equips coherents i estables
de docents .

- BUP, COU, FP: Manca de pla
ces i de diversifi cac ió . Desconnexió
deis continguts, excessivament me
morístics , de I'entorn sociocultural i
professional. Desvalorització social i
professional de la FP.

Aquestes realitats i I'evolució deis
sistemes educatius europeus on es
ressalta el valor de I'escola com 
prensiva, anivelladora de les desi
gualtats socials i culturals, fan opor
tuna i imprescindible la Reforma.

P.-Al projecte es regula el nivell
0-6 anys com a part integrant del
Sistema Educatiu i, per contra, no
es fa obligatori, malgrat recon élxer
la importancia deis primers anys.
¿Quina es I'opinió deIs pares al vol
tant de l'Educació Infantil?

R.-Nosaltres demanem que l'en-
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senyament siga obligatori deis tres
als setze anys i gratun deis zero als
divuit.

Estem d'acord amb la regulac ió de
les Escoles Infantils. Hem abordat
moltes vegades el tema i constatat
el «marem áqnurn» que hi ha: gran
quant itat de guarderies incontrola
des, en locals inadequats i personal
sense qualificació . És un tema preo
c upant . L 'Administració deu co
menear ja la regularització i el con
trol del sector per fer possible la
seva integració al Sistema Educat iu.

En tata l'Etapa 0-6 els Centres
deuen ser independents deis Cen
tres d 'EGB . Al primer cicle (0 -3) prí
marien els aspectes assistencíals, i
al segon (3-6) els educatius , pero
sempre interrelacionats i a c árrec de
personal qualificat. Aquest personal
deuria posseir una serie de caracte
rístiques (afectiu, segur, creatiu , ac 
tiu ...), una preparació de caire psico
pedaq óqic i una formació perma
nent. Tot el personal deura es tar di
ri git i reco lzat per un equip psico
pedag'og ic multid iscipli nar , que
supervisara tates les tasques i la
consecució deis programes.

P.-Concebiu una serie de profes
sionals (educadors, me st res . .. )
sota la direcció d'un equip de psi
cóleqs, pedagogs...

R.-Exactament.
P.-Caldria, per tant, habilitar

unes formes d'accés a la Funció
Pública per afer possible la inte
gració d'aquests professionals en
el Sistema Educatiu .

R.-Per supost. I no sois a í'Educa
ció Infantil. Entenem que cal ten ir a
cada Centre d'EGB un equíp psico
pedagógic complet. Les competen
cíes admin istratives haurá de tenir
les la Conselleria, assumint els ac-

tuals professionals i equips . S'ha de
tendir a que , a banda deis equips psi
copedaq óqics de zona , hi haja com
a mínim un professional per centre .

P.-Pero alxó sembla utópic ...
R.-Amb els mitjans actuals, sí.

Pero estem tots d 'acord en que cal
augmentar els recursos , caldria du
plicar-los. I aixó deuría ser prioritari
per al govern, sobretot per a un go
vern socialista, que deu distingir-se
per una bona política educativa i cul 
tural , amb recursos i amb una volun
tat compensatoria de les desigual
tats socials . Caldria invert ir en edu
cació el 6 '5 % del PIB , i no el tres i
poc actual.

P.-Parl ant de recursos, queda
clara la necessitat de recursos ec o
n órnics, pero són també importants
els recursos humans, el professo
rat. La Reforma de mana al prof es
sorat una serie de noves habilitats
i disponibilitats (adaptacions currl
culars , orientació, recolzament, tu
tories... ), que requeri ran un enor
me estorc . ¿Com veieu el tema de
la formació perman ent del profes 
sorat?

R.-S 'ha de garantir una bona for
mació inicial i un reciclatge perm a
nent. Cal millorar la pedagogia, amb
c1asses més practiques, amenes i
comprensives, menys memorísti
ques, impulsant una metodologia ac 
tiva , garantint la individualitz ació de
I'ensenyament. Per fer-ho possible
el professorat ha de tenir una forma
ció permanent que cal compensar-Ii
económicament ; d 'altra manera i
d 'una forma voluntarista no anirem
endavant. Entenem el reciclatge
com una necessitat de formació del
professorat permanent, obligatoria
i retribuida .

P.-¿Quina és la vostra opinió so-
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bre la Secundaria Post-Obligato
ria?

R.-Encara queden molts aspectes
per desenvolupar, pero pot ser vali
da, i especialment I'estructura de
l 'Ensenyament Tecnic-Protesslonal,
on caldrla remarcar alguns aspectes
i suggeréncies : Un seguiment conti 
nu per part deis tutors de les prac
tiques a les empreses, constitució

de consells socials de planif icació i
creació d'equlps d'orientació con
nectats no sois amb els centres sinó
també amb les empreses.

P.-¿I la participació deis pares?
R.-Cal incrementar la participació

deis pares en tot el procés educa
tiu. Superar les limitacions de l'ac
tual legislació deis Consells Escolars
i la sltuacíó minoritaria numéricament

i técnica deis pares. Garantir canals
d 'informació...

P.·Per acabar, el desig que a~o

siga I'inici d'una estreta col·labora
ció entre la Federació d'APAs i el
Col-legi de Pslcóleqs, dos sectors
socials que tenen molt a dir en la
millora de l'Educació.

R.-Desitqe que així siga.

De reformas, rol y roles
Francesc Campos y Tomás Llopis

Asistimos a la puesta de largo de
la Reforma Educativa. Y observamos
sus actores y papeles (roles). el es
cenario (escuela), el productor (M.
Economía), el director (M. Educa
ción). la coreografía (infraestructura
y recursos) y todo el aparataje de tí
tulos , argumentos, luces y bastido
res ... Lamentablemente, la nueva
versión del film no tiene en cuenta
muchos encuadres desajustados del
largometraje actual; las mejoras en
el guión no van acompañadas de
cambios en el presupuesto , ni incor
porac ión de actores, ni cambio en
los actores principales. De intencio
nes sabemos mucho ; de cortes a
tiempo, nada o casi nada.

La necesidad de transmitir re
flexiones provocadas por aconteci
mientos aceleradamente puestos a
nuestra disposición , mirando más
allá de los propios (y legítimos) inte
reses es el hilo conductor de este
artículo.

El tema central de la reflexión se
ría la Psicología y los psicólogos en
el entramado del Sistema Educativo
y los elementos de acalorada discu
sión serían su forma de acceso, el
ejercicio mismo de la profesión y la
evaluación de lo hasta ahora hecho .
A primera vista , el orden de la discu
sión no debería implicar conflicti
vidad.

El hilo conductor de la discusión
estaría centrado en los siguientes
aspectos: El ejercicio profesional de
la psicología y la capacitación para el
mismo; los medios de acceso al ejer
cicio público de la profesión; la eva
luación y el control de la profesión ;
la corrección de desajustes y los
problemas de marco de intervención

(escenario) y relación con otros ac
tores (interdisciplinariedad-interpro
fesionalidad) .

La nueva versión del film se en
marca en la LOSE, la carrera docen
te , la titulación en psicopedagogía y
la incidencia de todo ello en los mo
delos de intervención.

La Psicología es una carrera joven
en España y , como en cualquier otra,
la formación básica y la titulación la
otorga la Universidad. En ella se en
trena en el estudio científico del
comportamiento humano, la adquisi
ción de técnicas de observación , las
técnicas de modificación comporta
mental y todo el bagaje de conoci
mientos teóricos y prácticos acredi 
tados por la licenciatura en Psicolo 
gía. Luego , la pr imera condición para
acceder al ejercicio público de la
profesión debe ser la posesión del
correspondiente título y la segunda ,
la comprobación de la competencia
(examen, concurso ...). Precisamen
te en estas premisas básicas y , a
nuestro juicio , suficientes se funda
menta el desconcierto a que nos so
mete la Administración a los psicólo
gos al añadir una condición para
nuestra integración en el sistema
educativo: ser funcionario docente .

¿Qué es la docencia? ¿Quién está
en condiciones de ejercerla? ¿Qué
reconocimiento se otorga a sus pro
fesionales? Las respuestas nos dan
un nuevo marco donde se inserta la
orientación, el psicólogo y la psico
logía en la escuela:

1. Para la docencia se considera
conveniente poseer conocimientos
de psicología. Pero, el rol del docen
te no es el de psicólogo escola r.

2. En la situación actual, puede

acceder a la docencia cualquier pro
fesional (con titulación media o su
perior, aunque no sea profesor de
EGB) que demuestre su competen
cia en un examen.

3 . Una vez dentro, se espera que
el docente sirva para todo o casi
todo. Sobretodo, si acumula diferen
tes títulos .

4. La posesión de título s no de
bería implicar el solapamiento de
funciones , a no ser que se justifique
la rentabilidad del docente por su
disponibilidad administrativa para
ejercer funciones y roles distintos a
aquellos a los que accedió .

Sin presuponer que la posesión
de un título signifique automática
mente la capacidad para el ejercicio
de una profesión, habría que pregun
tarse, ¿es la Psicología la profesión
de los psicólogos? En la actual situa
ción del Sistema Educativo, muchos
psicólogos han opositado al Cuerpo
de Profesores de EGB y muchos
funcionarios docentes han obtenido
la licenciatura en Psicología a través
del curso-puente. Esto, que en otro
contexto no sería conflictivo, aquí se
convierte en un refinado juego de in
tereses, en un conflicto de expecta
tivas y en un riesgo de que la Psico
logía quede relegada a mera carrera
complementaria.

Habría que preguntar y preguntar
nos: ¿La titulación académica supo
ne certificado de preparación mínima
para el ejercicio profesional? Si es
así, y lo es al rnenos en teoría , ¿por
qué en la Reforma se considera un
mérito y no una condición indispen 
sable? Si la cond ición indispensable
es la docencia para ser miembro de
pleno derecho del entramado educa-
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